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Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes üdvözölte a budapesti polgári kezdeményezés két 

kezdeményezőjét, és elmondta, azért kerülhetett sor a személyes egyeztetésre, mivel a petíció elérte 

a legalább ezer aláírót.  

A két kezdeményező prezentációt tartott az általuk benyújtott budapesti polgári kezdeményezés 

előzményeiről, céljairól és az abban vázolt jelenség lehetséges megoldásairól. Jelezték, hogy 

véleményük szerint a budapesti polgári kezdeményezések támogatásához túl magas a belépési 

küszöb, mivel csak ügyfélkapus regisztrációval rendelkezők írhatják alá a petíciókat.  

Patkós Luca elmondta, hogy 2019 óta foglalkozik a témával a CSŐ! projekt keretein belül, 

tapasztalatai szerint a legnagyobb nehézséget a neonreklámok tulajdonjogának felderítése okozza, 

valamint, hogy a tulajdonosok gyakran nem nyitottak az együttműködésre. Az elmúlt években a 
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Menhely Alapítvánnyal, a Mazsihisszel, a Valyo Egyesülettel, a Kiscelli Múzeummal és az 

Elektrotechnikai Múzeummal voltak sikeres együttműködéseik. 

Racskó Tamás hangsúlyozta, hogy sokféle története van a budapesti neonreklámoknak, de mind 

értéket képvisel, ezért meg kellene akadályozni, hogy eltűnjenek a városból. Jó példaként említett 

egy varsói múzeumot, ahol a régióból gyűjtenek régi neonreklámokat, sok magyar reklám is ott köt 

ki. 

A kezdeményezők három megoldási javaslatot vázoltak. Első javaslatuk szerint örökségvédelem alá 

lehetne helyezni a reklámokat. Második javaslatuk szerint a Fővárosi Önkormányzat kommunikációs 

kampányt indíthat, amely a neonreklámok tulajdonosainak a felderítését és azzal kapcsolatos 

meggyőzését célozná, hogy engedélyezzék a tulajdonukban álló reklámok felújítását. A harmadik 

javaslatuk egy múzeum létrehozása volt, ahol időt álló módon meg lehetne őrizni a neonreklámokat. 

Kiss Ambrus főpolgármester-helyettes elmondta, hogy az ügyfélkapus regisztráció elengedhetetlen 

feltétele a polgári kezdeményezések aláírói azonosításának. Hangsúlyozta, hogy a neonreklámok 

megmentésében valóban a tulajdonjog kérdése a legnagyobb akadály, mivel, ha nem a Főváros 

tulajdonában vannak, akkor az önkormányzat nem rendelkezhet arról, mi legyen a sorsuk. Javasolta, 

hogy a fővárosi tulajdonú épületekre kihelyezett neonreklámokat a Kiscelli Múzeum 

közreműködésével lehetne feltérképezni. Emellett javasolta, hogy a kezdeményezők adják be az 

ötletüket a közösségi költségvetés aktuális ciklusában, hogy azon keresztül születhessen pályázati 

alap a neonreklámok felújítására. Felajánlotta a Fővárosi Önkormányzat segítségét az emblematikus 

neonreklámok tulajdoni hátterének a felderítésében. Jelezte, hogy egy múzeum létrehozása jelenleg 

túl ambiciózus terv, de miután a Közlekedési Múzeum ismét megnyílik, a témába vágó reklámok ott 

elhelyezésre találhatnak. 

Erő Zoltán főépítész jelezte, hogy nagyon örül a kezdeményezésnek, és egyetért a céljaival. 

Hangsúlyozta, hogy az ipari örökséghez hasonlóan itt is az a probléma, hogy a védelemre érdemes 

érték elvesztette az eredeti funkcióját, ezért nem tartja reálisnak, hogy örökségvédelmi eszközzel meg 

lehessen a helyükön őrizni a neonreklámokat. Hangsúlyozta, hogy ezek többsége magántulajdonban 

van, és kisebb projekteken belül, civil kezdeményezésként lehetne meggyőzni a tulajdonosaikat 

felújításukról. Konzultációs lehetőséget ajánlott fel a kezdeményezők részére, hogy közösen 

kidolgozzanak erre egy működésmódot. Ő is reális lehetőségként említette a Közlekedési Múzeumot, 

valamint felvetette egy tűzfal felhasználásának az ötletét, amelyre ki lehetne állítani a már megszűnt 

üzletek neonreklámjait. Javaslata szerint kategorizálni kellene a neonreklámokat, majd ezt követően 

stratégiát alkotni a felújításukra, elhelyezésükre. 

Kiss Ambrus elmondta, hogy a közösségi költségvetésen keresztül van lehetőség a valós társadalmi 

igény felmérésére, valamint pályázati alap létrehozására a releváns neonok megmentése érdekében. 

Racskó Tamás jelezte, hogy véleménye szerint a valós társadalmi igényt a több mint ezer aláírás is 

kifejezte már. A tűzfal hasznosításának ötletét támogatta. 
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Erő Zoltán hangsúlyozta, hogy a közösségi költségvetés kihasználása nagyon praktikus javaslat, 

valamint javasolta, hogy keressenek egy időpontot a beszélgetés folytatására és a részletek 

kidolgozására. 

Kiss Ambrus jelezte, hogy a budapesti polgári kezdeményezésen sikert elérő projektek számára nem 

tud automatikusan forrást is biztosítani a Főváros. Elmondta, hogy a kezdeményezés céljával a 

Főváros egyetért, és megerősítette Erő Zoltán javaslatát azzal kapcsolatban, hogy folytatódjon 

szakmai szinten a beszélgetés. 

Ez az összefoglaló a találkozóról a budapesti polgári kezdeményezés részletes szabályairól szóló 

9/2021. (II. 26.) önkormányzati rendelet Főpolgármesteri Hivatalon belüli végrehajtásának rendjéről 

szóló 9/2021. (IV. 30.) főjegyzői utasítás 9. § (5) bekezdése alapján készült. 

Budapest, 2021. december 7. 

Kiss Ambrus 

főpolgármester-helyettes 


